
HOMILIA DIJOUS SANT 

Catedral de Menorca 9 d'abril de 2020 

 

1.- "Els estimà fins a l'extrem" 

En la nit en què el van trair, Jesús va voler seure a sopar amb els seus deixebles, aquells 

que l'havien seguit des de Galilea i als quals havia anat ensenyant amb paciència els 

misteris del Regne. Va ser una nit excepcional, que els deixebles no podran oblidar 

mai. També ha quedat gravada per sempre en la memòria de l'Església. El més 

extraordinari és que aquells pescadors poc cultivats de Galilea es van sentir estimats 

amb un amor immens, com ningú, cap home ni dona del món els hi podia oferir: "Ell, 

que havia estimat el seus que eren al món, els estimà fins a l’extrem”. 

Jesús sabia que s'acostava el moment de la seva entrega i va voler omplir aquesta nit 

tan especial amb gestos d'amor. Per començar, Ell mateix va voler posar-se a rentar els 

peus dels deixebles. Aquesta acció era pròpia dels esclaus i no de l'amfitrió. Però Jesús 

vol que aquells deixebles no oblidin mai que només podran ser seguidors seus si es 

posen, com Ell, a servir a tots: "Us he donat exemple perquè tal com jo us ho he fet, ho 

faceu també vosaltres". M'imagin la sorpresa dels apòstols en veure Jesús agenollat 

rentant els peus i entenc la reacció de Pere, que considera humiliant que el seu Mestre 

es posi a fer aquest gest propi d'esclaus. A poc a poc aquells deixebles comprendran 

que el que vulgui ser el primer ha de fer-se servidor i esclau de tots, com va ser Jesús. 

Però al llarg del Sopar encara quedava un altre gest d'amor, més extraordinari i 

sorprenent. Quan, seguint el ritual de la Pasqua, va arribar l'hora de distribuir el pa, 

Jesús el va partir i va dir "Això és el meu cos" i, després, quan tocava alçar la copa de vi, 

la va repartir dient que aquest calze era la nova aliança segellada amb la seva sang. 

D'aquesta manera Jesús anunciava la seva mort imminent, amb la qual anava a 

inaugurar l'esperada aliança nova de Déu amb la seva criatura. Jesús els va demanar 

llavors que repetissin aquells gests en record seu, instituint d'aquesta manera el 

sacerdoci. Així ho ha fet l'Església, fent memòria viva de Jesús a cada Eucaristia. En ella, 

a més, Jesús ens regala el do de la seva presència per alimentar al seu poble. No hi pot 

haver un gest d'amor més gran. El pastor es fa menjar per les seves ovelles; es fa 

aliment per als seus deixebles. El poeta castellà el canta dient: “No sólo tu pastor soy, 

sino tu pasto también” (Góngora). 

Ja en la sobretaula del Sopar, Jesús els dirà que l'únic distintiu, l'únic senyal per la que 

els reconeixeran com a deixebles seus és que s'estimen com Ell els ha estimat. És el 

manament nou, que va lliurar com a norma per sempre. Aquest amor incondicional 

que ells han experimentat és el que han d'oferir ara a tots. 

 



2.- Deixar-nos rentar els peus i rentar als altres 

Nosaltres estem recordant i celebrant aquesta nit aquell darrer Sopar, aquella nit 

d'amor immens, sorprenent, incondicional. I, com aquells deixebles, som convidats 

sobretot a deixar-nos estimar. És nit de sentir que Jesús ens estima amb un amor 

infinit, que li importam cadascú de nosaltres. És nit de sebrer-nos estimats, compresos 

i perdonats per Jesús. Ell es va fer l'últim per rentar també els nostres peus, es va fer 

menjar per alimentar les nostres ànimes i va acabar donant la seva vida per cadascú de 

nosaltres en un gest extraordinari d'amor. 

El primer en aquesta nit és deixar-nos estimar, deixar que Jesús ens renti els peus. El 

primer és gaudir d'aquest amor i agrair-ho. Ningú ens ha estimat ni ens estimarà com 

Ell ho ha fet. Gaudim i assaborim del seu amor i la seva tendresa. 

Però, aquest amor ens transforma perquè, una vegada que tenim els peus nets i que 

ens hem assegut amb Ell a la taula de l'Eucaristia, experimentam també nosaltres la 

necessitat de rentar els peus dels altres i de posar-nos al servei dels últims. Del darrer 

Sopar brolla el convenciment que no es pot ser deixeble seu si no està disposat a 

estimar com Ell ho va fer. De l'Eucaristia brolla una magnífica font que condueix a 

estimar tothom. 

La vivència de Dijous sant és font d'amor tant per a cadascú de nosaltres com per a 

tots junts com a Església. Celebrar en profunditat aquests misteris ens introdueix en 

una dinàmica d'amor, que ens porta a imitar Jesús oferint nosaltres als altres el pa 

partit de les nostres pròpies vides. En aquests dies de pandèmia el Senyor ens crida de 

manera especial a estar atents per descobrir les necessitats dels altres i mostrar que 

som de veritat Església que està disposada a servir a tots. Possiblement aquests dies de 

confinament portaran també una crisi econòmica, en la qual es vegin afectats els més 

vulnerables. Com Església que ha experimentat l'amor de Jesucrist, ens sentim 

convocats a oferir a tots aquest amor, que s'ha de traduir en gestos d'acolliment, de 

compartir i de solidaritat. 

La celebració de Dijous Sant ens introdueix en el Tridu de Pasqua. El Senyor vol seure a 

la seva taula per fer-nos experimentar el seu amor i transformar el nostre cor dur en 

un cor de carn, que estigui disposat a estimar com Ell ens va estimar. Només d'aquesta 

manera podrem comprendre una mica del misteri de la Passió i mort de el Senyor. 

  



HOMILÍA JUEVES SANTO 

Catedral de Menorca, 9 de abril de 2020 

 

1.- “Los amó hasta el extremo” 

En la noche en que iba a ser entregado, Jesús quiso sentarse a cenar con sus discípulos, 

aquellos que le habían seguido desde Galilea y a los que había ido enseñando con 

paciencia los misterios del Reino. Fue una noche excepcional, que los discípulos no 

podrán olvidar nunca. También permanece por los siglos en la memoria de la Iglesia. 

Lo más extraordinario es que aquellos rudos pescadores de Galilea se sintieron amados 

con un amor inmenso, como el nadie, ningún hombre ni mujer les podía ofrecer. 

“Habiendo amado a los suyos que estaban en el mundo, los amó hasta el extremo”. 

Jesús sabía que se acercaba el momento de su entrega y quiso llenar esta noche tan 

especial con gestos de amor. Para comenzar, Él mismo quiso ponerse a lavar los pies 

de los discípulos. Esta acción era propia de los esclavos y no del anfitrión. Pero Jesús 

quiere que aquellos discípulos no olviden nunca que sólo podrán ser seguidores suyos 

si se ponen, como Él, a servir a todos. “Os he dado ejemplo para que lo que he hecho 

con vosotros también lo hagáis”. Me imagino la sorpresa de los apóstoles al ver a Jesús 

arrodillado lavando los pies y entiendo la reacción de Pedro, que considera humillante 

que su Maestro se ponga a hacer este gesto propio de esclavos. Poco a poco aquellos 

discípulos comprenderán que el que quiera ser primero tiene que hacerse servidor y 

esclavo de todos, como fue Jesús. 

Pero a lo largo de la Cena aún quedaba otro gesto de amor, más extraordinario y 

sorprendente. Cuando, siguiendo el ritual de la Pascua, llegó la hora de distribuir el 

pan, Jesús lo partió y dijo “Esto es mi cuerpo” y, luego, cuando tocaba alzar la copa de 

vino, la repartió diciendo que ese cáliz era la nueva alianza sellada con su sangre. De 

esta manera Jesús anunciaba su muerte inminente, con la que iba a inaugurar la 

esperada alianza nueva de Dios con su criatura. Jesús les pidió entonces que repitieran 

aquellos gestos en recuerdo suyo, instituyendo de esta manera el sacerdocio. Así lo ha 

hecho la Iglesia, haciendo memoria viva de Jesús en cada Eucaristía. En ella, además, 

Jesús nos regala el don de su presencia para alimentar a su pueblo. No puede haber 

gesto de amor más grande. El pastor se hace comida para sus ovejas; se hace alimento 

para sus discípulos. El poeta castellano lo canta diciendo: “No sólo tu pastor soy, sino 

tu pasto también” (Góngora). 

Ya en la sobremesa de la Cena, Jesús les dirá que el único distintivo, la única señal por 

la que les reconocerán como discípulos suyos es que se aman como Él les ha amado. Es 

el mandamiento nuevo, que entregó como norma para siempre. Ese amor 

incondicional que ellos han experimentado es el que deben ofrecer ahora a todos. 



2.- Dejarnos lavar los pies y lavar a los otros 

Nosotros estamos recordando y celebrando esta noche esa Cena última, esa noche de 

amor inmenso, sorprendente, incondicional. Y, como aquellos discípulos, somos 

invitados sobre todo a dejarnos amar. Es noche de sentir que Jesús nos ama con un 

amor infinito, que le importamos cada uno de nosotros. Es noche de sabernos amados, 

comprendidos y perdonados por Jesús. Él se hizo el último para lavar también nuestros 

pies, se hizo comida para alimentar nuestras almas y acabó dando su vida por cada uno 

de nosotros en un gesto extraordinario de amor. 

Lo primero en esta noche es dejarnos amar, dejar que Jesús nos lave los pies. Lo 

primero es disfrutar de este amor y agradecerlo. Nadie nos ha amado ni nos amará 

como Él lo ha hecho. Gocemos y gustemos de su amor y su ternura. 

Pero, ese amor nos transforma porque, una vez que tenemos los pies limpios y que nos 

hemos sentado con Él a la mesa de la Eucaristía, experimentamos también nosotros la 

necesidad de lavar los pies de los demás y de ponernos al servicio de los últimos. De la 

Cena brota el convencimiento de que no se puede ser discípulo suyo si no está 

dispuesto a amar como Él lo hizo. De la Eucaristía brota un manantial inmenso que 

conduce a amar a todos. 

La vivencia del Jueves santo es fuente de amor tanto para cada uno de nosotros como 

para todos juntos como Iglesia. Celebrar en profundidad estos misterios nos introduce 

en una dinámica de amor, que nos lleva a imitar a Jesús ofreciendo nosotros a los 

demás el pan partido de nuestras propias vidas. En estos días de pandemia el Señor 

nos llama de manera especial a estar atentos para descubrir las necesidades de los 

demás y mostrar que somos de verdad Iglesia que está dispuesta a servir a todos. Nos 

tememos, además, que estos días de confinamiento traigan consigo una crisis 

económica, en la que se vean afectados los más vulnerables. Como Iglesia que ha 

experimentado el amor de Jesucristo, nos sentimos convocados a ofrecer a todos ese 

amor, que se debe traducir en gestos de acogida, de compartir y de solidaridad. 

La celebración de Jueves Santo nos introduce en el Triduo de Pascua. El Señor quiere 

sentarnos a su mesa para hacernos experimentar su amor y transformar nuestro 

corazón duro en un corazón de carne, que esté dispuesto a amar como Él nos amó. 

Sólo de esta manera podremos comprender algo del misterio de la Pasión y muerte del 

Señor. 


